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Dames en Heren,

Vergaderingen van de staatshoofden en regeringslei-
ders van de Europese Unie (EU of Unie) worden door-
gaans voorafgegaan en/of gevolgd door een vergadering 
in het Federaal Parlement met de eerste minister en de 
leden van het Federaal Adviescomité voor Europese 
Aangelegenheden.

Op  5 december 2023 heeft de eerste minister een 
nabeschouwing gegeven met betrekking tot de Europese 
Raad van 26 en 27 oktober 2023 en een voorbeschou-
wing met betrekking tot de Europese Raad van 14 en 
15 december 2023.

I. — INLEIDING  
DOOR DE KAMERVOORZITSTER 

De Kamervoorzitster, mevrouw Eliane Tillieux, stipt aan 
dat de Raad van 26 en 27 oktober 2023 zich toespitste 
op de discussie over het Midden-Oosten, Oekraïne, de 
herziening van het Meerjarig Financieel Kader 2021-
2027 en het migratiepakket, terwijl de Europese Raad van 
14 en 15 december 2023, naast die thema’s ook aandacht 
zal hebben voor de uitbreiding van de Europese Unie 
en de samenwerking op het gebied van het Europees 
veiligheids- en defensiebeleid.

* 

*   *

Vanaf 1 januari 2024 neemt België het voorzitterschap 
van de Raad van de Europese Unie op zich. De Belgische 
regering is momenteel in nauw overleg met alle Belgische 
institutionele actoren een gedetailleerd werkprogramma 
aan het opstellen. De eerste minister zal het definitieve 
programma voorstellen op 8 december 2023.

Het Federaal Parlement zal zich toeleggen op alle 
werkzaamheden die onder de parlementaire dimensie 
van het Europese voorzitterschap vallen, meer bepaald 
in het kader van de Conferentie van de commissies voor 
EU-aangelegenheden (COSAC).

De voorzitster merkt op dat zij op 30 november sa-
men met de Senaatsvoorzitster en de voorzitters van 
de deelstaatparlementen, de Conferentie van voorzitters 
van het Europees Parlement heeft ontvangen voor een 
gedachtewisseling in het halfrond van de Kamer. De 
voorzitster kijkt met enthousiasme uit naar dit Belgische 
voorzitterschap, dat een kans is om Europa te begeleiden 
in zijn vooruitgang en België op de voorgrond te plaatsen.

mesDames, messieurs,

Les réunions des chefs d’État ou de gouvernement 
de l’Union européenne (ci-après: “UE” ou “Union”) 
sont généralement précédées et/ou suivies d’une réu-
nion au Parlement fédéral entre le premier ministre 
et les membres du Comité d’avis fédéral chargé des 
Questions européennes.

Le 5 décembre 2023, le premier ministre est venu 
commenter le Conseil européen des 26 et 27 octobre 
2023 et a présenté une préfiguration du Conseil européen 
des 14 et 15 décembre 2023.

I. — INTRODUCTION  
PAR LA PRÉSIDENTE DE LA CHAMBRE

La Présidente, Mme Eliane Tillieux, souligne que le 
Conseil des 26 et 27 octobre 2023 a consacré la dis-
cussion au Moyen-Orient, à l’Ukraine, à la révision du 
Cadre financier pluriannuel 2021 – 2027 et au Pacte sur 
la migration et l’asile, tandis que le Conseil européen 
des 14 et 15 décembre 2023 se penchera, outre ces 
thématiques, sur l’élargissement de l’Union européenne 
et la coopération en matière de politique européenne 
de sécurité et de défense.

* 

*   *

À partir du 1er janvier 2024, la Belgique exercera la pré-
sidence du Conseil de l’Union européenne. Actuellement, 
le gouvernement belge élabore un programme de travail 
détaillé en concertation inclusive avec l’ensemble des 
acteurs institutionnels belges. Le programme définitif sera 
présenté par le premier ministre le 8 décembre 2023.

Le Parlement fédéral organisera tous les travaux 
qui s’inscrivent dans la dimension parlementaire de la 
présidence européenne, notamment dans le cadre de 
la Conférence des commissions pour les Affaires euro-
péennes (COSAC).

La présidente fait observer que le 30 novembre, elle 
a accueilli, aux côtés de la Présidente du Sénat et des 
Présidents des Parlements des entités fédérées, la 
Conférence des présidents du Parlement européen pour 
un échange de vues dans l’hémicycle de la Chambre. La 
présidente se réjouit de cette présidence belge, qu’elle 
considère comme une opportunité d’accompagner 
l’Europe dans ses avancées et de placer la Belgique 
à l’avant-plan.
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II. — UITEENZETTING  
DOOR DE EERSTE MINISTER

De heer Alexander De Croo, eerste minister, verklaart 
dat naast de Europese Raad, ook een Top plaatsvindt 
tussen de EU en de landen van de Westelijke Balkan.

De EU-Westelijke Balkan-Top

Enkele weken geleden presenteerde de Europese 
Commissie haar langverwachte vooruitgangsrapporten 
over de uitbreiding, waaronder specifieke aanbevelingen 
voor de landen van de Westelijke Balkan.

Deze Top is de kans om de vooruitgang met de landen 
uit de regio zelf te bespreken, en meer bepaald hoe de 
Europese Unie hen kan bijstaan in hun traject naar EU-
toetreding, met een bijzondere focus op economische 
samenwerking, het versterken van de rechtsstaat, het 
beheren van migratie en de strijd tegen georganiseerde 
misdaad.

Het belang om met de landen van de Westelijke 
Balkan op het hoogste niveau een nauwe dialoog vol 
te houden is sinds de Russische agressie in Oekraïne 
sterk toegenomen. De invloed van Rusland is nadruk-
kelijk merkbaar in de regio, wat zich onder andere uit in 
pro-Russische propaganda, desinformatie, inmenging in 
verkiezingen en cyberaanvallen. Dit zaait verdeeldheid 
en werkt instabiliteit in de hand, zeker in combinatie met 
prijsstijgingen, energieonzekerheid, migratiestromen en 
intraregionale spanningen. Dit heeft ook een potentiële 
impact op de veiligheid in de Europese lidstaten.

Daarom steunt de federale regering het initiatief van de 
Europese Commissie voor een groeiplan voor de regio. 
Het plan moet bijdragen tot een versnelde economische 
convergentie van de landen van de Westelijke Balkan met 
de Unie, hun onderlinge integratie bevorderen en her-
vormingen aanzwengelen, onder andere door financiële 
steun afhankelijk te maken van hervormingsresultaten. 
Dit zijn essentiële voorwaarden om op termijn tot de 
Unie te kunnen toetreden.

Europese Raad

De volgende Europese Raad belooft bijzonder intens 
te worden. Op de agenda staan een aantal belangrijke 
beslissingen die verregaande gevolgen kunnen hebben 
voor de toekomst van de Europese samenwerking: de 
EU-uitbreiding met Oekraïne en Moldavië, het Europese 
beleid ten aanzien van Oekraïne, met inbegrip van de ver-
lenging van de financiële en militaire hulp, de financiering 

II. — EXPOSÉ  
DU PREMIER MINISTRE

M. Alexander De Croo, premier ministre, explique qu’à 
côté du Conseil européen, un Sommet est également 
organisé entre l’UE et les pays des Balkans occidentaux.

Le sommet UE-Balkans occidentaux

Il y a quelques semaines, la Commission européenne a 
présenté ses rapports d’avancement attendus de longue 
date sur le processus d’élargissement, qui contiennent 
des recommandations spécifiques pour les pays des 
Balkans occidentaux.

Ce Sommet est l’occasion de discuter des progrès 
réalisés avec les pays de la région, notamment de la 
manière dont l’Union européenne peut les aider dans 
leur trajet vers l’adhésion, en mettant particulièrement 
l’accent sur la coopération économique, le renforcement 
de l’état de droit, la gestion de la migration et la lutte 
contre le crime organisé.

L’importance de maintenir un dialogue étroit au plus 
haut niveau avec les pays des Balkans occidentaux 
s’est fortement accrue depuis l’agression russe en 
Ukraine. L’influence de la Russie est très palpable dans 
la région, ce qui se traduit notamment par de la propa-
gande pro-russe, de la désinformation, une ingérence 
dans les élections et des cyberattaques. Cette situation 
sème la division et est source d’instabilité, en particulier 
lorsqu’elle est associée à des augmentations de prix, 
à un climat d’incertitude au niveau énergétique, à des 
flux migratoires et à des tensions intrarégionales. Cela 
a aussi un impact potentiel sur la sécurité dans les États 
membres européens.

C’est pourquoi le gouvernement fédéral soutient 
l’initiative de la Commission en faveur d’un plan de 
croissance pour la région. Ce plan doit contribuer à accé-
lérer la convergence économique des pays des Balkans 
occidentaux avec l’Union, favoriser leur intégration 
réciproque et ouvrir la voie à des réformes, notamment 
en faisant dépendre l’aide financière des résultats de 
ces réformes. Ce sont des conditions essentielles en 
vue de pouvoir adhérer, à terme, à l’Union européenne.

Conseil européen

Le prochain Conseil européen s’annonce particuliè-
rement dense, avec au menu une série de décisions 
de grande portée, susceptibles d’affecter grandement 
l’avenir de la coopération européenne: l’élargissement 
à l’Ukraine et à la Moldavie, la politique européenne à 
l’égard de l’Ukraine, y compris la prolongation de l’aide 
financière et militaire, le financement de la reconstruction 
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van de wederopbouw via bevroren tegoeden, alsook 
een bijkomend twaalfde sanctiepakket. De regeringen 
van de lidstaten moeten ook op zoek naar een politiek 
akkoord over de herziening van de Europese begroting 
en zullen bovendien de situatie in het Midden-Oosten 
bespreken.

Oekraïne

De crisis in het Midden-Oosten mag de aandacht niet 
afleiden van Oekraïne, noch de steun van de Europese 
Unie verzwakken. De strijd die Oekraïne levert, blijft in 
wezen ook een strijd voor de vrijheid en de veiligheid 
van het hele Europese continent. Alles moet in het werk 
worden gesteld om de eensgezindheid ten aanzien 
van Oekraïne te bewaren. Nu er op enkele weken voor 
het begin van de winter opnieuw een moeilijke periode 
aanbreekt, wordt die eensgezindheid wederom op de 
proef gesteld. Oekraïne moet de hele winter op maxi-
male steun kunnen blijven rekenen om weerstand te 
kunnen bieden aan eventuele grootschalige Russische 
aanvallen na de winter.

Daarom is het belangrijk om tot een oplossing te 
komen voor de financiering van de hulp aan Oekraïne 
en om het land op militair vlak maximaal te blijven on-
dersteunen. België is dus voorstander van een overeen-
komst over de financiële versterking van de Europese 
Vredesfaciliteit en wil vooruitgang boeken in het debat 
over de veiligheidsgaranties.

De eerste minister bevestigt ook dat de federale 
regering absoluut voorstander is van een stabiele op-
lossing waarbij bevroren tegoeden kunnen worden 
aangewend voor de wederopbouw van Oekraïne. Het 
is in dat verband van wezenlijk belang dat de juridische, 
macro-economische en monetaire risico’s terdege worden 
beheerst. België zal wat dat betreft al het nodige doen, 
in nauw overleg met zijn Europese partners en met de 
landen van de G7.

Bovendien worden de werkzaamheden met het oog 
op het twaalfde sanctiepakket onverminderd voortgezet. 
Samen met de landen van de G7 zal de Europese Unie 
blijven toewerken naar een verbod op de rechtstreekse 
en onrechtstreekse invoer van Russische diamanten via 
een registratie- en traceersysteem. Hierover zal eerst-
daags meer duidelijkheid kunnen worden geschapen. 
België zal zich pas achter een volgend sanctiepakket 
scharen indien er gelijktijdig een overeenkomst tot stand 
wordt gebracht op het niveau van de G7, teneinde tot 
een geloofwaardige en doeltreffende aanpak te komen.

à l’aide des avoirs gelés, et un nouveau douzième paquet 
de sanctions. Les gouvernements des États membres 
cherchent également un accord politique sur la révision 
du budget européen et discuteront du Moyen-Orient.

Ukraine

La crise au Moyen-Orient ne peut détourner l’attention 
de l’Ukraine ni affaiblir le soutien de l’Union européenne. 
La lutte que mène l’Ukraine reste aussi un enjeu de 
liberté et de sécurité pour tout le continent européen. Il 
faut tout mettre en œuvre pour préserver l’unité envers 
l’Ukraine. Alors que débute une nouvelle période diffi-
cile quelques semaines avant le début de l’hiver, cette 
unité est à nouveau mise à l’épreuve. Il faut continuer 
à apporter à l’Ukraine un soutien maximal tout au long 
de l’hiver afin qu’elle puisse résister à de potentielles 
attaques massives de la Russie après l’hiver.

À ce titre, il est important de trouver une solution 
au financement de l’aide à l’Ukraine et de maintenir 
au maximum le soutien militaire. La Belgique est donc 
partisane d’un accord sur le renforcement financier de la 
Facilité européenne pour la paix et souhaite faire avancer 
la discussion sur les garanties de sécurité.

Le premier ministre confirmera encore que le gouver-
nement fédéral est pleinement partisan d’une solution 
stable permettant d’utiliser les avoirs gelés pour la 
reconstruction de l’Ukraine. Il est essentiel à cet égard 
de maîtriser correctement les risques juridiques, macro-
économiques et monétaires. La Belgique ne ménagera 
pas ses efforts sur ce point, en étroite concertation avec 
les partenaires européens et les pays du G7.

En outre, on continuera d’œuvrer à l’adoption du 
douzième paquet de sanctions. Avec les pays du G7, 
l’Union européenne poursuivra ses travaux en vue d’une 
interdiction des importations directes et indirectes de 
diamants russes par le biais d’un système d’enregis-
trement et de suivi (traçage). On attend plus de clarté à 
ce sujet dans les prochains jours. Pour que la Belgique 
adhère à un prochain paquet de sanctions, il faudra 
qu’un accord soit trouvé parallèlement au niveau du 
G7 afin de parvenir à une approche crédible et efficace.
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Uitbreiding en hervormingen

Het EU-toetredingsproces kan bijdragen tot vrede, 
veiligheid, stabiliteit en welvaart in Europa, alsook tot 
de bevordering van mensenrechten, democratisering en 
de internationale rechtsorde. Een Unie met een goed 
functionerende interne markt, gedeelde waarden en 
veilige grenzen zorgt voor grotere autonomie en meer 
welvaart en veiligheid voor de mensen. Maar dit kan 
enkel slagen als de uitbreiding gebaseerd is op effec-
tieve hervormingen.

De Europese Commissie formuleerde hiertoe een voor-
stel tot beslissing voor vier landen: Oekraïne, Moldavië, 
Georgië en Bosnië en Herzegovina. België kan de 
aanbevelingen van de Commissie in grote lijnen steu-
nen. Vooral Oekraïne en Moldavië voerden een reeks 
belangrijke hervormingen door. Er is effectief een grote 
welwillendheid bij de Oekraïense en Moldavische auto-
riteiten om de nodige hervormingen in een snel tempo 
door te voeren, waardoor de geconditioneerde start van 
de toetredingsonderhandelingen kan worden gesteund.

De andere voorstellen, zoals het toekennen van de 
status van kandidaat-lidstaat aan Georgië en het ope-
nen van toetredingsonderhandelingen met Bosnië en 
Herzegovina, kunnen in principe de steun van België 
genieten, mits er voldoende garanties zijn voor de open-
staande voorwaarden en hieraan voldaan wordt vooraleer 
verdere stappen te zetten.

In dezelfde adem is het voor België absoluut essen-
tieel dat dit huiswerk voor kandidaat-lidstaten gepaard 
gaat met interne hervormingen van de Unie zelf. In 
Granada spraken de regeringsleiders begin oktober af 
om rond toekomstig beleid, budget en instellingen de 
nodige reflecties op te starten. Op de Europese Raad 
zal de eerste minister daarom sterk de nadruk leggen 
op de noodzaak om, naast verdere uitbreidingen, ook 
aan parallelle interne hervormingen te werken.

De Unie moet eerst beter worden, voor ze groter 
wordt. Dit is een opdracht die België tijdens het Europese 
voorzitterschap verder wil ondersteunen.

Midden-Oosten

Wat het Midden-Oosten betreft, zal de premier op 
de Europese Raad, samen met zijn Spaanse collega 
Sanchez, verslag uitbrengen van hun bezoek aan het 
Midden-Oosten.

Élargissement et réformes

Le processus d’adhésion à l’Union européenne peut 
contribuer à la paix, à la sécurité, à la stabilité et à la 
prospérité en Europe, ainsi qu’à la promotion des droits 
humains, de la démocratisation et de l’ordre juridique 
international. Une Union dotée d’un marché unique qui 
fonctionne bien, de valeurs partagées et de frontières 
sûres garantira un niveau plus élevé d’autonomie, de 
prospérité et de sécurité à nos citoyens. Cet objectif ne 
pourra toutefois être atteint que si l’élargissement se 
fonde sur des réformes effectives.

La Commission européenne a formulé à cet effet une 
proposition de décision pour quatre pays: l’Ukraine, 
la Moldavie, la Géorgie et la Bosnie-Herzégovine. La 
Belgique soutient largement les recommandations de 
la Commission. L’Ukraine et la Moldavie, en particulier, 
ont réalisé une série de réformes importantes. Les 
autorités ukrainiennes et moldaves font effectivement 
preuve de beaucoup de bonne volonté pour réaliser les 
réformes nécessaires sans tarder, si bien que l’ouverture 
sous conditions des négociations d’adhésion peut être 
soutenue.

La Belgique soutient, en principe, les autres pro-
positions concernant, par exemple, l’octroi du statut 
de candidat à l’adhésion à l’Union européenne à la 
Géorgie et l’ouverture des négociations d’adhésion avec 
la Bosnie-Herzégovine, à condition que des garanties 
suffisantes soient offertes en ce qui concerne les condi-
tions en suspens et que celles-ci aient été remplies 
avant d’aller plus loin.

De même, la Belgique estime qu’il est absolument 
essentiel que des réformes internes de l’Union soient 
réalisées parallèlement aux réformes imposées aux 
pays candidats. À Grenade, les chefs de gouvernement 
ont convenu début octobre d’entamer les réflexions 
nécessaires sur la politique, le budget et les institutions 
à venir. C’est pourquoi le premier ministre insistera for-
tement, au Conseil européen, sur la nécessité d’œuvrer 
à des réformes internes parallèlement à de nouveaux 
élargissements.

L’Union doit s’améliorer avant de s’élargir. C’est une 
mission que la Belgique entend soutenir davantage 
pendant la présidence européenne.

Moyen-Orient

S’agissant du Moyen-Orient, le premier ministre ren-
dra compte au Conseil européen, conjointement avec 
M. Sanchez, son homologue espagnol, de leur visite 
dans cette région.
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Het was een belangrijk signaal om als huidige en 
aanstaande voorzitter de Unie daar te vertegenwoor-
digen. De premier zal opnieuw zijn kernboodschappen 
herhalen tegenover zijn collega’s.

De terreur van Hamas is misselijkmakend. De Europese 
Unie steunt Israël in haar wil om een einde te maken 
aan de acties van deze terroristische organisatie. Het 
bevrijden van gijzelaars tijdens de gevechtspauzes 
van de afgelopen week is een goede eerste stap, maar 
het is absoluut noodzakelijk dat alle gijzelaars meteen 
worden vrijgelaten.

Het internationaal humanitair recht moet hierbij wor-
den gerespecteerd, door alle partijen in de regio. Tot 
zijn spijt merkt de premier nog steeds te weinig respect 
voor deze regels. Elk burgerslachtoffer in dit conflict is 
er één te veel.

De humanitaire toegang moet dringend worden her-
steld. De gevechtspauze was ook hier een stap in de 
goede richting, maar deze toegang moet zo snel mogelijk 
maximaal gegarandeerd worden.

Op de lange termijn kan duurzame vrede enkel tot 
stand komen via een onderhandelde oplossing die leidt 
tot twee staten. Dit vormt voor beide partijen de beste 
veiligheidsgarantie.

Daarnaast zal België ook aandacht vragen voor de 
strijd tegen antisemitisme en xenofobie. Het is absoluut 
onaanvaardbaar dat de betrokken gemeenschappen 
in België en in Europa niet in volle veiligheid kunnen 
leven. De premier zal hiertoe vragen de inspanningen 
en coördinatie tussen Europese landen te versterken.

Meerjarig financieel kader 2021-2027

De Europese Raad zal zich buigen over de nieuwe 
voorstellen van de Europese Commissie over de tus-
sentijdse herziening van het meerjarig financieel kader 
2021-2027.

De kern van de boodschap van de eerste minister is 
dat de lidstaten slechts over heel beperkte mogelijkheden 
beschikken om nieuwe prioriteiten te financieren, zeker 
indien die mogelijkheden niet gepaard kunnen gaan 
met een absorptie en aanpassingen binnen de huidige 
Europese begroting.

In die context ziet de federale regering het recente 
voorstel van Spanje als een eerste stap, al is er nog een 
lange weg af te leggen. De regering vindt het een goede 
zaak dat de prioritaire aspecten van de herziening deels 

En représentant l’Union dans cette région en tant 
que président en exercice et que président entrant, ils 
ont adressé un message important. Le premier ministre 
répétera à nouveau ses messages clés, présentés ci-
après, à ses collègues.

La terreur exercée par le Hamas est choquante. 
L’Union européenne soutient Israël dans sa volonté 
de mettre fin aux agissements de cette organisation 
terroriste. La libération d’otages au cours des trêves qui 
ont entrecoupé les hostilités la semaine dernière fut un 
premier pas dans la bonne direction, mais il faut absolu-
ment que tous les otages soient libérés immédiatement.

Toutes les parties présentes dans la région doivent 
respecter le droit international humanitaire à cet égard. 
À son grand regret, le premier ministre observe que ces 
règles sont encore trop peu respectées. Chaque victime 
civile dans ce conflit est une victime de trop.

L’accès humanitaire doit être rétabli d’urgence. À cet 
égard également, la trêve des hostilités fut un pas dans 
la bonne direction, mais cet accès devra être garanti au 
maximum dans les plus brefs délais.

À long terme, la seule solution en vue d’une paix 
durable sera une solution négociée qui aboutira à la 
création de deux États. Ce sera la meilleure garantie 
de sécurité pour les deux parties.

En outre, la Belgique attirera également l’attention 
sur la lutte contre l’antisémitisme et la xénophobie. Il 
est absolument inacceptable que les communautés 
concernées ne puissent pas vivre en toute sécurité en 
Belgique et en Europe. À cet effet, le premier ministre 
appellera à intensifier les efforts et la coordination entre 
les pays européens.

Cadre financier pluriannuel 2021-2027

Le Conseil européen examinera les nouvelles pro-
positions de la Commission européenne concernant la 
révision à mi-parcours du cadre financier pluriannuel 
2021-2027.

Le cœur du message du premier est que les pos-
sibilités de financement des États membres pour de 
nouvelles priorités sont extrêmement limitées, surtout si 
elles ne peuvent être accompagnées d’une absorption et 
d’ajustements dans le cadre du budget européen actuel.

Dans ce contexte, le gouvernement fédéral considère 
la récente proposition espagnole comme une première 
étape, même si la route est encore longue. Le gouver-
nement salue le principe selon lequel les priorités de la 
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zullen worden gefinancierd via een herdefiniëring van de 
bestaande prioriteiten inzake middelen en besparingen, 
zonder dat daarbij wordt geraakt aan de prioriteiten van 
het huidige meerjarig financieel kader.

Dat is de enige mogelijke werkwijze, ook al gaat ze in 
de thans voorliggende voorstellen nog niet ver genoeg.

België zal alles in het werk stellen om in de komende 
week en tijdens de Europese Raad bij te dragen aan de 
totstandkoming van een politiek akkoord.

Migratie, defensie en andere punten

Tot slot blijft migratie voor België een prioriteit. Het 
is belangrijk dat de Europese Unie nu uitvoering geeft 
aan de brief die Commissievoorzitster von der Leyen 
schreef aan de Europese Raad van oktober. Hierbij is 
het belangrijk om zowel de interne als de externe dimen-
sie van het migratiebeleid verder te versterken. Wat de 
interne dimensie betreft, moet dat vooral gebeuren via 
het voorliggende Asiel- en Migratiepact, waarbij het de 
ambitie is van de federale regering om dat dossier tijdens 
het Belgische voorzitterschap af te ronden.

Wat de externe dimensie betreft, ondersteunt de 
federale regering de Europese Commissie in de onder-
handelingen om partnerschapsakkoorden af te sluiten 
met derde landen om lagere instroom en effectieve 
terugkeer mogelijk te maken. Hierbij moet ook de link 
gemaakt worden met legale arbeidsmigratie.

In het debat over veiligheid en defensie zal de federale 
regering tot slot de nadruk leggen op het ontwikkelen 
van een Europese defensie-industriestrategie en de 
nood om concrete stappen voor te stellen om tot een 
geïntegreerde defensiemarkt te komen. Gezien de in-
ternationale context is zulks essentieel om Europa ook 
internationaal een grotere autonomie en geloofwaardig-
heid te verlenen.

III. — GEDACHTEWISSELING

Algemeen

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) vindt 
het spijtig dat slechts 6 van de 150 Kamerleden deel-
nemen aan deze vergadering met de eerste minister, 
zeker in de aanloop naar het Belgische voorzitterschap 
van de Raad van de Europese Unie. Zij wijst erop dat zij 
op 30 november 2023 ten aanzien van de Conferentie 
van voorzitters van het Europees Parlement, die werd 

révision seront en partie financées par une redéfinition 
des priorités des fonds et des économies existantes, sans 
affecter les priorités du cadre financier pluriannuel actuel.

Telle est l’unique méthode à adopter, même si elle reste 
insuffisante dans les propositions qui sont présentées.

La Belgique mettra tout en œuvre pour contribuer, au 
cours de la semaine prochaine et lors du Conseil euro-
péen, à la conclusion d’un accord politique.

Migration, défense et autres points

Enfin, la migration reste une priorité pour la Belgique. Il 
importe que l’Union européenne donne maintenant suite 
à la lettre adressée au Conseil européen d’octobre par 
Mme von der Leyen, présidente de la Commission euro-
péenne. Il est important, à cet égard, de renforcer à la 
fois la dimension interne et la dimension externe de la 
politique migratoire. En ce qui concerne la dimension 
interne, il conviendra surtout d’appliquer le pacte sur 
l’asile et la migration que le gouvernement fédéral espère 
finaliser au cours de la présidence.

En ce qui concerne la dimension externe, le gouver-
nement fédéral soutient la Commission européenne 
dans les négociations visant la conclusion d’accords 
de partenariat avec des États tiers afin de réduire le flux 
entrant et de permettre les retours effectifs. Il conviendra 
également de tenir compte, à cet égard, de la migration 
légale de main-d’oeuvre.

Enfin, dans le débat relatif à la sécurité et à la défense, 
le gouvernement fédéral mettra l’accent sur le dévelop-
pement d’une stratégie européenne de l’industrie de la 
défense et sur la nécessité de proposer des mesures 
concrètes pour aboutir à un marché intégré de la défense. 
Compte tenu du contexte international, cette question 
est essentielle pour conférer davantage d’autonomie 
et de crédibilité à l’Union européenne, également au 
niveau international.

III. — ÉCHANGE DE VUES

Général

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) dé-
plore que seuls six des 150 membres de la Chambre 
participent à cette réunion avec le premier ministre, 
en particulier à l’approche de la présidence belge du 
Conseil de l’Union européenne. Elle rappelle que lors 
de la conférence des présidents du 30 novembre 2023, 
organisée au sein de l’hémicycle de la Chambre, elle a 
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ontvangen in het halfrond van de Kamer, de hoop heeft 
uitgesproken dat het Belgische voorzitterschap een 
aanleiding zou zijn tot een verhoogde parlementaire 
belangstelling voor Europa. De spreekster stelt ech-
ter vast dat dit niet het geval is. Zij zal aan de eerste 
minister een aantal vragen stellen over Europa, maar 
hoopt dat de eerste minister hierop een antwoord zal 
geven in zijn hoedanigheid van premier, eerder dan als 
liberaal politicus.

De heer André Flahaut (Kamer, PS) is geschokt dat 
er dermate weinig parlementsleden deelnemen aan de 
vergaderingen van het Adviescomité voor Europese 
Aangelegenheden.

Oekraïne

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) wijst 
op de groeiende weerstand van Hongarije en Slovakije 
tegen de financiering van de oorlog in Oekraïne. Verwacht 
de eerste minister problemen op de komende Europese 
Raad? Hongarije heeft problemen met de opstart van 
de toetredingsonderhandelingen met Oekraïne. Welk 
standpunt neemt België in?

Voorts heeft de spreekster het over de Euroclear-
middelen die betrekking hebben op de bevroren Russische 
tegoeden. Hoe wenst de Belgische regering de interesten 
van deze bevroren middelen te gebruiken?

De doelstellingen inzake de te verschepen munitie 
naar Oekraïne worden niet gehaald. Er wordt geopperd 
om desnoods munitie elders te kopen om dit doel te 
bereiken. Wat is het standpunt van de federale regering 
hieromtrent?

Wat Oekraïne betreft, herinnert de heer André Flahaut 
(Kamer, PS) eraan dat België voor dat land al veel heeft 
gedaan. Hij stelt het niet op prijs wanneer wordt gezegd 
dat de Belgische regering ter zake onvoldoende inspan-
ningen heeft geleverd. De Europese partners moeten 
worden herinnerd aan die Belgische inspanningen. 
Bovendien ervaren de Verenigde Staten bepaalde 
moeilijkheden om het militair materieel naar Oekraïne te 
zenden. Mocht de Amerikaanse regering beslissen de 
hulp aan Oekraïne stop te zetten, dan zal moeten worden 
nagedacht over manieren om dat tekort te compenseren.

Mevrouw Ellen Samyn (Kamer, VB) wijst op de moei-
lijke toestand op het militaire terrein in Oekraïne. Een 
loopgravenoorlog eist een oplopende dodentol aan 
beide zijden. Het Oekraïense offensief loopt vast op de 
Russische stellingen. In zo’n situatie is artillerie en munitie 
van kapitaal belang, maar op dat vlak is Rusland veel 
beter uitgerust. Gisteren bleek uit persberichten dat het 
“Amerikaanse geld” voor Oekraïne mogelijk opraakt voor 

exprimé le souhait que la présidence belge soit l’occa-
sion d’accroître l’intérêt parlementaire pour l’Europe. 
L’intervenante constate cependant qu’il n’en est rien. 
Elle posera au premier ministre plusieurs questions 
relatives à l’Union européenne mais espère que celui-
ci y répondra en sa qualité de premier ministre plutôt 
qu’en sa qualité d’homme politique libéral.

M. André Flahaut (Chambre, PS) se dit choqué par 
le faible nombre de participants aux réunions du comité 
d’avis sur les questions européennes.

Ukraine

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) évoque 
l’opposition croissante entre la Hongrie et la Slovaquie 
au financement de la guerre en Ukraine. Le premier 
ministre s’attend-il à des problèmes à ce sujet au pro-
chain Conseil européen? La Hongrie ne voit pas d’un 
bon œil le lancement des négociations d’adhésion avec 
l’Ukraine. Quelle est la position de la Belgique?

L’intervenante évoque ensuite les fonds d’Euroclear 
liés aux avoirs russes gelés. Comment le gouvernement 
belge souhaite-t-il utiliser les intérêts générés par ces 
avoirs gelés?

Les objectifs fixés en ce qui concerne l’expédition 
de munitions vers l’Ukraine ne sont pas atteints. Il est 
envisagé d’acheter des munitions ailleurs, au besoin, 
pour atteindre ces objectifs. Quel est le point de vue du 
gouvernement fédéral à cet égard?

Concernant l’Ukraine, M. André Flahaut (Chambre, 
PS) rappelle que la Belgique a déjà beaucoup œuvré 
pour le pays et il n’apprécie pas les discours affirmant 
que le gouvernement belge ne fait pas assez d’efforts 
en la matière. Ces efforts belges doivent être rappelés 
aux partenaires européens. De plus, les États-Unis 
éprouvent certaines difficultés à acheminer le matériel 
militaire vers l’Ukraine. Si le gouvernement américain 
décide d’arrêter l’aide à l’Ukraine, il faudra réfléchir à 
compenser ce manque.

Mme Ellen Samyn (Chambre, VB) souligne la situation 
difficile sur le terrain militaire en Ukraine. Cette guerre 
de tranchées coûte la vie à un nombre croissant de 
victimes dans les deux camps. L’offensive ukrainienne 
est arrêtée par les positions russes. L’artillerie et les 
munitions revêtent une importance capitale dans cette 
situation, mais la Russie est bien mieux équipée à cet 
égard. Selon certains communiqués de presse publiés 
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het einde van het jaar, terwijl de Verenigde Staten veruit 
de belangrijkste bondgenoot zijn van Oekraïne, alsook 
de grootste wapenleverancier. Zonder Amerikaanse 
middelen zal dit zonder twijfel Oekraïne op het slagveld 
onder druk zetten. Nog belangrijker dan de Oekraïense 
militaire doelstellingen is het streven om de oorlog zo 
snel mogelijk te stoppen, want oorlog is altijd het grootste 
kwaad. Mevrouw Samyn vraagt op welke manier de EU 
momenteel werkt aan een realistisch vredesplan. Welke 
rol speelt de EU in de onderhandelingen tussen Moskou, 
Kiev en de Verenigde Staten? Wordt er nagedacht over 
diplomatie of blijft men steevast in de militaire logica van 
wapenleveringen en sancties hangen?

Voorst verwijst mevrouw Samyn naar de lange-
termijnwederopbouw van Oekraïne. De minister van 
Ontwikkelingssamenwerking, mevrouw Gennez, gaf al 
aan dat de financiering van deze heropbouw uit Russische 
bevroren tegoeden zou moeten komen. Het is, aldus de 
VB-fractie, niet meer dan logisch dat de reconstructie 
van Oekraïne, dat momenteel nog volop in oorlog is, 
enkel en alleen van bevroren tegoeden van Russische 
bankiers en ondernemers mag komen. De Europese 
belastingbetaler is in geen geval schuldig aan de oorlog. 
Het zijn sociaaleconomisch zware tijden en de Europese 
belastingbetaler heeft zich ook al solidair getoond – en 
toont zich nog steeds solidair – in de steun aan Oekraïne. 
Al meer dan 67,7 miljard euro aan financiële, humanitaire, 
nood-, begrotings- en militaire steun is aan Oekraïne ter 
beschikking gesteld. Maar zolang de oorlog blijft duren, 
is het koffiedik kijken hoeveel miljarden nog nodig zullen 
zijn voor de heropbouw. Momenteel wordt de schade 
namelijk al geraamd op meer dan 400 miljard euro. 
Aangezien men momenteel over iets meer dan 300 mil-
jard euro aan Russische tegoeden zou beschikken, 
waarvan 180 miljard door Euroclear bewaakt wordt, 
ziet het ernaar uit dat de gehele heropbouw nooit alleen 
met Russisch geld gefinancierd zal kunnen worden. 
Daarbovenop is er de aarzeling van sommige lidstaten, 
waaronder België zelf en Luxemburg, in het licht van de 
risico’s op destabilisering van de internationale financiële 
markten die zo’n operatie teweeg zou brengen. Men moet 
op zoek gaan naar een wettelijke basis en een akkoord 
binnen de EU en de G7-landen. De eerste minister ver-
klaarde dit zelf aan de pers voor de Europese top eind 
oktober. Commissievoorzitster von der Leyen zou een 
deal rond krijgen tegen eind dit jaar. Mevrouw Samyn 
vraagt wat de stand van zaken is in dit dossier. Zal de 
gehele heropbouw met Russisch geld kunnen worden 
gefinancierd? Zo neen, zal de Europese belastingbetaler 

hier, les fonds américains pour l’Ukraine seront épuisés 
avant la fin de l’année alors que les États-Unis sont sans 
conteste les principaux alliés de l’Ukraine et les plus 
grands fournisseurs d’armement. Si elle est privée des 
fonds américains, l’Ukraine sera certainement mise sous 
pression sur le champ de bataille. Il convient de mettre 
fin à cette guerre le plus rapidement possible. C’est 
encore plus important que la réalisation des objectifs 
militaires ukrainiens. La guerre est en effet toujours 
ce qu’il y a de pire. Mme Samyn demande comment 
l’Union européenne s’y prend actuellement pour élaborer 
un plan de paix réaliste. Quel rôle l’Union européenne 
joue-t-elle dans les négociations entre Moscou, Kiev 
et les États-Unis? Une stratégie diplomatique est-elle 
envisagée ou se cramponne-t-on à la logique militaire 
des livraisons d’armement et des sanctions?

Mme Samyn renvoie ensuite à la reconstruction 
sur le long terme de l’Ukraine. Mme Gennez, ministre 
de la Coopération au développement, a déjà indiqué 
que cette reconstruction devrait être financée à l’aide 
d’avoirs russes gelés. Selon le groupe VB, il va de soi 
que la reconstruction de l’Ukraine, qui est actuellement 
encore en pleine guerre, ne pourra être financée qu’à 
l’aide d’avoirs gelés de banquiers et d’entrepreneurs 
russes. Les contribuables européens ne sont aucune-
ment responsables de cette guerre. Nous traversons une 
période difficile d’un point de vue socioéconomique et 
les contribuables européens ont déjà fait et continuent 
de faire preuve de solidarité en ce qui concerne l’aide 
à l’Ukraine. Plus de 67,7 milliards d’euros ont déjà été 
accordés pour soutenir l’Ukraine sur les plans financier, 
humanitaire, budgétaire et militaire ainsi qu’en matière 
d’aide d’urgence. Cependant, tant que la guerre se 
poursuivra, nul ne sait combien de milliards d’euros 
supplémentaires il faudra encore pour la reconstruc-
tion. L’estimation actuelle du montant des dommages 
s’élève déjà à plus de 400 milliards d’euros. Étant donné 
qu’un peu plus de 300 milliards d’euros d’avoirs russes 
seraient actuellement disponibles, dont 180 milliards sont 
supervisés par Euroclear, il semble que la reconstruction 
totale ne pourra pas être totalement financée à l’aide de 
fonds russes. En outre, plusieurs États membres, dont 
la Belgique et le Luxembourg, expriment une certaine 
réticence à l’égard des risques de déstabilisation des 
marchés financiers internationaux que cette opération 
entraînerait. Il convient dès lors d’élaborer une base 
légale et de conclure un accord au sein de l’Union euro-
péenne et des pays du G7. Le premier ministre l’a lui-
même déclaré à la presse avant le sommet européen 
de fin octobre. Il est attendu que Mme von der Leyen, 
présidente de la Commission européenne, ait conclu un 
accord pour la fin de l’année. Mme Samyn s’enquiert 
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hiervoor worden aangesproken en wat zal de impact zijn 
op de Europese begroting indien men dit van plan is?

De heer Steven De Vuyst (Kamer, PVDA-PTB) be-
klemtoont dat zijn fractie de gerichte sancties steunt 
die worden uitgevaardigd tegenover Rusland als gevolg 
van de niet-legitieme inval in Oekraïne. Zijn fractie gaat 
eveneens akkoord met de bevriezing van de tegoeden 
van Russische oligarchen, opdat die middelen kunnen 
worden ingezet voor de heropbouw van Oekraïne in een 
post-oorlogssituatie.

Meer algemeen over dit conflict roept de spreker 
ertoe op eerst de wapens te doen zwijgen, om daarna 
tot een onderhandelde oplossing te komen. Wanneer 
zal Europa de rol van bemiddelaar spelen om Rusland 
en Oekraïne aan de tafel te brengen?

De heer Mark Demesmaeker (Senaat, N-VA) vraagt 
aandacht voor de ngo’s die het deporteren van kinderen 
vanuit Oekraïne naar Rusland bestrijden en die deze 
kinderen uit Rusland proberen terug te brengen. Deze 
kinderen uit Oekraïne werden overgebracht zonder 
gedocumenteerde toestemming van hun ouders of 
voogden. Het gedwongen overbrengen van kinderen 
kan als genocide worden beschouwd onder de VN-
Genocideconventie van 1948. De bepalingen ter zake 
werden in de conventie opgenomen als reactie op het 
naziprogramma om voornamelijk Poolse kinderen naar 
Duitsland over te brengen voor hun germanisering. De 
geschiedenis herhaalt zich.

Het conflict in het Midden-Oosten

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) wijst 
op de expliciete vraag van Hamas aan de Spaanse en 
de Belgische premiers om een internationale missie te 
sturen naar de Gazastrook. Hoe zal België reageren 
op dit verzoek?

De heer André Flahaut (Kamer, PS) prijst het initiatief 
dat de eerste minister met zijn Spaanse tegenhanger 
in het Nabije Oosten heeft ondernomen. Het is een 
symbolisch en evenwichtig initiatief, dat evenwel niet 
in goede aarde is gevallen bij de Israëlische regering. 
De Israëlische ambassadeur blijft er kritiek op uiten. 
Dergelijk gedrag van een vertegenwoordiger van een 
Staat is onaanvaardbaar. De heer Flahaut benadrukt dat 
alle inbreuken op het internationaal recht moeten worden 
onderzocht en alle laakbare handelingen veroordeeld. 
Ook is het noodzakelijk het vervolg voor te bereiden, 
alsook de gijzelaars en de Palestijnse gevangenen te 

de l’état d’avancement de ce dossier. La reconstruction 
pourra-t-elle être totalement financée à l’aide de fonds 
russes? Dans la négative, les contribuables européens 
seront-ils mis à contribution? Et quel sera l’impact de 
cette contribution sur le budget européen le cas échéant?

M. Steven De Vuyst (Chambre, PVDA-PTB) souligne 
que son groupe soutient les sanctions ciblées prises à 
l’encontre de la Russie à la suite de l’invasion illégitime 
de l’Ukraine. Son groupe soutient également le gel des 
avoirs des oligarques russes visant à ce que ces avoirs 
puissent servir à la reconstruction de l’Ukraine après 
la fin de la guerre.

Plus généralement, en ce qui concerne ce conflit, 
l’intervenant appelle d’abord à faire taire les armes pour 
ensuite trouver une solution négociée. Quand l’Europe 
jouera-t-elle le rôle de médiateur pour réunir la Russie 
et l’Ukraine autour de la table des négociations?

M. Mark Demesmaeker (Sénat, N-VA) appelle à être 
attentif aux ONG qui luttent contre la déportation d’en-
fants ukrainiens par la Russie et qui tentent de ramener 
ces enfants de Russie. Ces enfants ukrainiens ont été 
déportés sans l’autorisation écrite de leurs parents ou 
tuteurs. Le transfert forcé d’enfants peut être considéré 
comme un génocide en application de la Convention de 
l’ONU sur le génocide de 1948. Ces transferts ont été 
inscrits dans la convention en réponse au programme 
nazi de transfert d’enfants, principalement polonais, par 
l’Allemagne en vue de leur germanisation. L’histoire se 
répète malheureusement aujourd’hui.

Le conflit au Moyen-Orient

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) indique 
que le Hamas a demandé explicitement aux premiers 
ministres espagnol et belge d’envoyer une mission inter-
nationale dans la bande de Gaza. Comment la Belgique 
entend-elle réagir à cette demande?

M. André Flahaut (Chambre, PS) salue la démarche 
entreprise par le premier ministre avec son homologue 
espagnol au Proche-Orient. Il s’agit d’une démarche 
symbolique et équilibrée mais elle n’a pas plu au gou-
vernement israélien et l’ambassadeur continue à émettre 
des critiques. Ce type de comportement est inacceptable 
pour un représentant d’un état. M. André Flahaut (PS) 
insiste sur la nécessité d’évaluer toutes les atteintes au 
droit international et de condamner les actes répréhen-
sibles. Il est nécessaire également de préparer la suite, 
de libérer les otages et les prisonniers palestiniens. Il 
faut aussi prendre en considération l’attitude de colons 
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bevrijden. Er moet bovendien rekening worden gehou-
den met de houding van de Israëlische kolonisten in de 
bezette gebieden, aangezien sommigen een dubbele 
nationaliteit hebben.

De heer Steven De Vuyst (Kamer, PVDA-PTB) ver-
klaart dat de terechte sancties die de Europese Unie 
uitvaardigt tegen Rusland, in schril contrast staan met 
de houding tegenover het conflict in het Midden-Oosten, 
waar Europa bijna voluit de kaart van de agressor trekt. 
Hamas heeft inderdaad blinde terreurdaden gepleegd 
tegenover onschuldige Israëlische burgers, maar Hamas 
is jammer genoeg een product van de jarenlange bezet-
ting van de Palestijnse gebieden. Het valt de spreker op 
dat in vele Europese en internationale verklaringen die 
de Russische agressie veroordelen, “Rusland” perfect 
inwisselbaar is met “Israël”, ook in de recente verklaring 
van de Europese Raad. Er is echter geen sprake van 
gerichte sancties tegen Israël, noch van een importver-
bod op producten uit de illegaal bezette gebieden en 
evenmin van een opheffing van het associatieakkoord. 
De demarche met de Spaanse premier is een goede 
zaak, maar er moet meer gebeuren. Als we het principe 
van de persvrijheid en de rechtsstaat hoog in het vaandel 
dragen, dan stellen we vast hoezeer Israël deze principes 
met voeten treedt. De VN-resoluties zijn een gemiste 
kans om maatregelen te nemen. Er is geen duurzame 
vrede mogelijk als men verder gaat op dit elan. Wat 
moet Israël nog meer doen om sancties te ontlopen? 
De heer De Vuyst vraagt of de eerste minister er ook 
binnen de Europese Raad op zal aandringen dat Israël 
het internationaal recht moet respecteren.

Toekomst van Europa en de uitbreiding van de 
Europese Unie

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) wenst 
de aandacht te vestigen op een recent rapport dat met een 
vrij nipte meerderheid werd aangenomen in het Europees 
Parlement en dat betrekking heeft op de architectuur 
van de toekomstige Europese Unie. De heer Verhofstadt 
heeft als rapporteur van dit verslag zijn verregaande 
ideeën over de Europese Unie geuit. Deze voorstel-
len slaan op een meer politieke Europese Commissie, 
meer exclusieve Uniebevoegdheden, zoals leefmilieu 
en klimaat, en meer gedeelde Uniebevoegdheden, 
zoals onderwijs en volksgezondheid enzovoort. Op de 
Raad Algemene zaken van 12 december 2023 zal aan 
de Europese Raad een voorstel worden gedaan met 
het oog op een conventie en een verdragswijziging. De 
spreekster zou graag weten welk standpunt de federale 
regering zal innemen omtrent dit punt.

israéliens en territoires occupés car certains possèdent 
la double nationalité.

M. Steven De Vuyst (Chambre, PVDA-PTB) déclare 
que les sanctions justifiées prises par l’Union européenne 
à l’encontre de la Russie sont diamétralement opposées 
à l’attitude que l’Union européenne a adoptée dans 
le conflit au Moyen-Orient, où l’Europe soutient quasi 
pleinement l’agresseur. Le Hamas a en effet perpétré 
des actes terroristes aveugles contre des civils israéliens 
innocents, mais le Hamas est malheureusement issu 
de l’occupation des territoires palestiniens durant de 
nombreuses années. Selon l’intervenant, il est frappant 
que, dans de nombreuses déclarations européennes 
et internationales condamnant l’agression russe, le 
mot “Russie” puisse parfaitement être remplacé par le 
mot “Israël”, y compris dans la déclaration récemment 
prononcée par le Conseil européen. Cependant, il n’est 
nullement question de sanctions ciblées à l’encontre 
d’Israël, ni d’une interdiction d’importation qui frapperait 
les produits provenant des territoires occupés illéga-
lement, ni d’une levée de l’accord d’association. La 
démarche entreprise avec le premier ministre espagnol 
fut heureuse, mais il faut aller plus loin. Quiconque tient 
les principes de la liberté de la presse et de l’état de droit 
en haute estime doit constater combien Israël bafoue ces 
principes. Les résolutions de l’ONU furent une occasion 
manquée d’agir. Aucune paix durable ne sera possible 
si l’on continue sur cette voie. Jusqu’où Israël devra-t-il 
aller pour éviter les sanctions? M. De Vuyst demande si 
le premier ministre entend plaider en faveur du respect 
du droit international par Israël au Conseil européen.

L’avenir de l’Europe et l’é largissement de 
l’Union européenne

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) tient 
à attirer l’attention sur un rapport récent, adopté à 
une majorité relativement courte au Parlement euro-
péen, sur l’architecture de la future Union européenne. 
M. Verhofstadt, rapporteur de ce rapport, a fait part de 
ses idées ambitieuses à l’égard de l’Union européenne. 
Il propose une Commission européenne plus politique, 
des compétences de l’Union plus exclusives, par exemple 
en matière d’environnement et de climat, et des com-
pétences de l’Union plus partagées, par exemple en 
matière d’enseignement et de santé publique, etc. Lors 
du Conseil des affaires générales du 12 décembre 2023, 
une proposition sera soumise au Conseil européen en 
vue d’une convention et d’une modification des traités. 
L’intervenante souhaiterait connaître la position du 
gouvernement fédéral dans ce dossier.
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De heer André Flahaut (Kamer, PS) wijst erop dat de 
eerste minister op 15 november 2023, Koningsdag, het 
Belgisch standpunt al had toegelicht binnen de Europese 
Raad. Het standpunt van België ten aanzien van de uit-
breiding is aan voorwaarden onderworpen, namelijk orde 
op zaken stellen binnen de Europese Unie zelf alvorens 
te denken aan de toetreding van nieuwe lidstaten. De 
uitbreiding van de Unie zal immers gevolgen hebben 
voor de demografie en de financiën van de lidstaten.

Wat het uitbreidingsbeleid in de Balkan en Georgië 
betreft, had mevrouw Ellen Samyn (VB) graag een 
stand van zaken gekregen. De WB6-landen die allemaal 
kandidaat-lidstaat zijn – en dus pretoetredingssteun ont-
vangen van de Europese belastingbetaler – moeten nu 
richting de politieke en economische Kopenhagencriteria 
bewegen. De eerste minister had het in dat verband over 
“effectieve” hervormingen. Is er al sprake van enige voor-
uitgang inzake alle Balkanstaten die nu kandidaat-lid zijn? 
De spreekster heeft dezelfde vraag met betrekking tot 
Kosovo en Georgië, die potentiële kandidaat-lidstaten zijn.

Meerjarig Financieel Kader

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) vond 
het verrassend dat de eerste minister verklaarde dat 
het recente Spaanse voorstel als een eerste positieve 
stap kon worden beschouwd. De Europese begroting is 
dringend aan hervorming toe. Landbouw en cohesiebe-
leid maken meer dan twee derden uit van het Europese 
budget. Hervorming dringt zich op, eerder dan nieuwe 
Europese eigen middelen. De discussie over het MFK zal 
alvast onder het Belgisch voorzitterschap plaatsvinden. 
Zal eerst gekeken worden naar de hervorming van het 
Europese budget om aldus middelen in te zetten voor 
andere domeinen, zoals migratie?

Mevrouw Ellen Samyn (Kamer, VB) merkt op dat 
de EU-begroting in een lastig parket verkeert door 
de verschillende crises van de voorbije jaren. Men is 
wanhopig op zoek naar nieuwe eigen middelen, om de 
geplande projecten te kunnen uitvoeren en de torenhoge 
schuldenberg van het coronaherstelfonds af te betalen. 
Door de verhoogde rentelast en de beperkte inkomsten 
wordt de schuldenberg stilaan ondraaglijk en dreigt ze 
een hypotheek te worden voor komende generaties 
Europeanen. De schuld bedraagt al zo’n 800 miljard euro 
en daar zal nog 15 miljard euro per jaar bij komen, tot 
het jaar 2058. Om dit bedrag af te betalen, wordt vooral 
naar nieuwe belastingen gekeken die door de lidstaten 
moeten worden opgehoest. Het kan dan gaan om taksen 
op crypto- en financiële transacties. Er was zelfs sprake 
van een systeem waarbij landen die “slecht” scoren op 
het omzetten van EU-regelgeving in nationaal beleid extra 

M. André Flahaut (Chambre, PS) rappelle que le 
premier ministre avait déjà présenté la position belge 
au Conseil européen lors du 15 novembre dernier, 
fête du Roi. La position de la Belgique par rapport à 
l’élargissement est conditionnée, c’est-à-dire mettre de 
l’ordre au sein même de l’Union européenne avant de 
penser à l’adhésion de nouveaux États membres. En 
effet, l’élargissement de l’Union aura des répercussions 
sur la démographie et les finances des États membres.

Mme Ellen Samyn (Chambre, VB) s’enquiert de l’état 
d’avancement de la politique d’élargissement dans les 
Balkans et en Géorgie. Les pays “BO6” qui sont tous 
des candidats à l’adhésion – et qui reçoivent donc une 
aide de pré-adhésion de la part des contribuables euro-
péens – doivent maintenant se rapprocher des critères 
politiques et économiques de Copenhague. Le premier 
ministre a parlé, à ce propos, de réformes “efficaces”. 
Les États des Balkans qui sont aujourd’hui candidats à 
l’adhésion ont-ils déjà avancé dans la bonne direction? 
Quid du Kosovo et de la Géorgie, qui sont potentiellement 
candidats à l’adhésion?

Le cadre financier pluriannuel (CFP)

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) s’est 
étonnée que le premier ministre ait déclaré que la récente 
proposition espagnole pouvait être considérée comme 
un premier pas dans la bonne direction. Le budget euro-
péen doit être réformé de toute urgence. L’agriculture 
et la politique de cohésion représentent plus de 2/3 du 
budget européen. Il est urgent de réformer plutôt que de 
prévoir de nouvelles ressources propres européennes. 
La discussion relative au CFP sera certainement au 
programme de la présidence belge. La réforme du bud-
get européen sera-t-elle examinée en premier lieu en 
vue de l’allocation de ressources à d’autres domaines, 
par exemple à la migration?

Mme Ellen Samyn (Chambre, VB) fait observer que le 
budget de l’Union européenne est en fâcheuse posture 
en raison des différentes crises survenues ces der-
nières années. L’Europe recherche désespérément de 
nouvelles ressources propres pour pouvoir réaliser les 
projets prévus et rembourser les dettes considérables 
du plan de relance post-coronavirus. Compte tenu de 
l’augmentation de la charge d’intérêts et des recettes 
limitées de l’Union européenne, sa dette devient pro-
gressivement insupportable et menace de devenir une 
hypothèque pour les générations d’Européens à venir. 
Cette dette s’élève déjà à quelque 800 milliards d’euros, 
à laquelle s’ajouteront encore 15 milliards d’euros par an 
jusqu’en 2058. Pour la rembourser, l’Union européenne 
envisage principalement d’instaurer de nouveaux impôts 
que les États membres devraient prendre en charge. Il 
pourrait s’agir de taxes sur les crypto-monnaies et les 
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getaxeerd worden. De spreekster peilt naar de stand 
van zaken tot herziening van het meerjarig financieel 
kader. Welk standpunt neemt België ter zake in op de 
aankomende top?

De heer Steven De Vuyst (Kamer, PVDA-PTB) merkt 
op dat in 2024 wordt teruggekeerd naar de begrotings-
discipline van de Maastrichtnorm. De Maastrichtcriteria 
zijn evenwel niet meer werkbaar om de uitdagingen 
aan te gaan waar we voor staan. Om de samenleving 
weerbaarder te maken, zijn overheidsinvesteringen 
nodig. Om de klimaatuitdagingen aan te gaan, moet de 
Staat een aantal kernsectoren weer in handen nemen, 
want de markt zal deze uitdagingen niet aanpakken. 
Daarnaast moet men ook pleiten voor een sociaal en 
solidair Europa. De spreker hoopt dat de eerste minister 
ook zal pleiten voor een opwaartse harmonisering. De 
vermogensongelijkheid moet worden aangepakt om zo 
bijkomende investeringen mogelijk te maken.

Economie en handel

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) 
wijst op een mededeling van de Europese Commissie 
dat de gevolgen van de Inflation Reduction Act op de 
Europese economie eerder gering zijn. De spreekster 
vangt echter andere signalen op. Wat is de inschatting 
van de eerste minister?

Vanuit het voorzitterschap zou er ook aandacht besteed 
moeten worden aan handelsakkoorden, meer specifiek 
met Latijns-Amerika. Het Spaans voorzitterschap heeft 
het Mercosur-dossier niet kunnen afronden. Tijdens het 
Belgisch voorzitterschap zou dit dossier dan opnieuw 
op tafel komen. Welk standpunt zal de federale regering 
innemen ten opzichte van dit akkoord? Hoever wenst 
de regering te gaan in het formuleren van bijkomende 
voorwaarden met betrekking tot dit handelsakkoord?

Migratie, defensie en andere punten

De heer André Flahaut (Kamer, PS) merkt op dat de 
eerste minister in zijn uiteenzetting nergens verwijst 
naar migratie, noch naar Afrika.

Tot slot herinnert hij eraan dat de volgende G20 zal 
worden voorgezeten door de Braziliaanse president, wat 
de vergaderingen een andere toon zal geven, met name 
over het klimaat en de conclusies van de COP28 en het 
vervolg daarvan.

transactions financières. Il a même été question de taxer 
davantage les pays qui transposeraient “mal” la régle-
mentation européenne en droit national. L’intervenante 
s’enquiert de l’état d’avancement de la révision du 
cadre financier pluriannuel. Quelle sera la position de 
la Belgique dans ce dossier lors du prochain sommet?

M. Steven De Vuyst (Chambre, PVDA-PTB) relève 
que l’année 2024 sera marquée par un retour à la dis-
cipline budgétaire imposée par la norme de Maastricht. 
Cependant, les critères de Maastricht ne sont plus adaptés 
aux défis auxquels nous sommes confrontés. Rendre 
la société plus résiliente nécessite des investissements 
publics. Pour relever les défis climatiques, auxquels 
le marché ne permettra pas de faire face, l’État doit 
reprendre le contrôle de certains secteurs clés. Il faut 
par ailleurs défendre une Europe sociale et solidaire. 
L’intervenant espère que le premier ministre plaidera 
également en faveur d’une harmonisation vers le haut. 
Les inégalités de richesse doivent être corrigées pour 
permettre des investissements supplémentaires.

Économie et commerce

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) souligne 
que, selon une communication de la Commission euro-
péenne, l’impact de l’Inflation Reduction Act sur l’éco-
nomie européenne est plutôt faible. Cependant, des 
sons de cloche différents lui sont parvenus. Quelle est 
la position du premier ministre à ce sujet?

La présidence devrait également prêter attention 
aux accords commerciaux, plus particulièrement avec 
l’Amérique latine. La présidence espagnole n’a pas été 
en mesure de finaliser le dossier Mercosur. Ce dossier 
devrait revenir à l’ordre du jour sous la présidence belge. 
Quelle sera la position du gouvernement fédéral sur cet 
accord? Dans quelle mesure le gouvernement compte-
t-il mettre en avant des conditions supplémentaires 
concernant cet accord commercial?

Migration, défense et autres questions

M. André Flahaut (Chambre, PS) souligne que le 
propos du premier ministre ne fait aucune référence à 
la migration et à l’Afrique.

Enfin, M. Flahaut rappelle que le prochain G20 sera 
présidé par le président brésilien, ce qui donnera une 
autre tonalité aux réunions, notamment concernant le 
climat et les conclusions de la COP28 ainsi que la suite 
de cette conférence.
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Armenië

Mevrouw Ellen Samyn (Kamer, VB) vestigt de aan-
dacht op de situatie in Nagorno-Karabach. De Armenen 
hebben de 120.000 vluchtelingen uit Artsakh met open 
armen ontvangen. De EU heeft een schamel budget van 
12 miljoen euro humanitaire steun uitgetrokken. Zelfs op 
een Belgische begroting is dit “peanuts”. De Azeri’s heb-
ben hun slag thuisgehaald. Vanaf 1 januari 2024 houdt 
Artsakh officieel op te bestaan. De facto is dat al zo. De 
spreekster hoopt dat België, net als de internationale 
gemeenschap, niet blind zal blijven voor de wreedheden 
waartoe Azerbeidzjan in staat is.

Terwijl Armenië zijn wonden likt en naar diplomatieke 
oplossingen zoekt, door bijvoorbeeld het “Crossroads of 
Peace”-project dat tot doel heeft de verbindingen tussen 
Armenië, Turkije, Azerbeidzjan en Iran letterlijk maar 
ook figuurlijk te verbeteren door infrastructuurontwikke-
ling, waaronder wegen, spoorwegen en pijpleidingen, 
blijft het land zelf niet buiten schot. Azerbeidzjan claimt 
een achttal grensdorpen in Armenië en aast op de 
Zanzegur-corridor.

In dit verband vraagt mevrouw Samyn of er nog wordt 
gedacht over extra humanitaire steun op Europees ni-
veau. Hoe zal worden voorkomen dat er geen tweede 
etnische en culturele zuivering plaats zal vinden? Zal 
er op de komende Europese Raad worden gesproken 
over de showprocessen in Bakoe tegen acht voormalige 
gezagsdragers van de republiek Artsakh, van wie Ruben 
Vardanyan internationaal wellicht de bekendste is? En 
heeft de eerste minister, tot slot, zicht op de pogingen 
tot bemiddeling?

IV. — ANTWOORDEN VAN DE EERSTE MINISTER

De eerste minister acht een interne hervorming van 
de Europese Unie cruciaal, of dit nu met of zonder uit-
breiding van de Europese Unie zou zijn.

Oekraïne

Het signaal aan Oekraïne moet zowel militair, finan-
cieel als politiek zijn. Vandaar dat het opstarten van de 
uitbreidingsgesprekken van belang is. Het is niet het 
moment om deze steun te verzwakken. België steunt 
de uitbreiding met voorwaarden. Er is een reële wil tot 
hervormingen.

Wat de bevroren tegoeden betreft, moet naar een 
stabiele oplossing worden gezocht rekening houdende 

Arménie

Mme Ellen Samyn (Chambre, VB) attire l’attention sur 
la situation dans le Haut-Karabakh. Les Arméniens ont 
accueilli à bras ouverts les 120.000 réfugiés de l’Artsakh. 
L’UE a débloqué un budget dérisoire de 12 millions d’euros 
d’aide humanitaire. Même en comparaison du budget de 
la Belgique, il s’agit d’un montant insignifiant. Les Azéris 
ont obtenu ce qu’ils voulaient. À partir du 1er janvier 2024, 
l’Artsakh aura officiellement cessé d’exister. C’est déjà le 
cas dans les faits. L’intervenante espère que la Belgique 
et la communauté internationale ne fermeront pas les 
yeux devant les atrocités dont l’Azerbaïdjan est capable.

Alors que l’Arménie panse ses plaies et recherche 
des solutions diplomatiques, au travers, par exemple, 
du projet Crossroads of Peace qui vise à améliorer les 
connexions – au sens propre comme au sens figuré – 
entre l’Arménie, la Turquie, l’Azerbaïdjan et l’Iran par le 
développement d’infrastructures et, notamment, de routes, 
de lignes de chemin de fer et de gazoducs, le pays en 
tant que tel n’est pas à l’abri. L’Azerbaïdjan revendique 
environ huit villages arméniens proches de la frontière 
et aspire à la mise en place du corridor de Zanzegur.

Dans ce contexte, Mme Samyn demande si l’Europe 
envisage encore d’accorder une aide humanitaire sup-
plémentaire. Comment un second nettoyage ethnique 
et culturel pourra-t-il être évité? Sera-t-il question, lors 
du prochain Conseil européen, des simulacres de pro-
cès, menés à Bakou, de huit anciens dirigeants de 
la république d’Artsakh, dont Ruben Vardanyan est 
probablement le plus connu au niveau international? 
Enfin, le premier ministre est-il informé des tentatives 
de médiation?

IV. — RÉPONSES DU PREMIER MINISTRE

Le premier ministre considère que la réforme interne 
de l’Union européenne est cruciale, qu’elle s’accompagne 
ou non d’un élargissement de l’Union.

L’Ukraine

Le signal envoyé à l’Ukraine doit être d’ordre mili-
taire, financier et politique. C’est pourquoi il importe 
d’entamer les discussions sur l’élargissement. Ce n’est 
pas le moment d’affaiblir le soutien en la matière. La 
Belgique est favorable à l’élargissement, à certaines 
conditions. L’Ukraine affiche une réelle volonté de mener 
des réformes.

En ce qui concerne les avoirs gelés, il convient 
de rechercher une solution stable tenant compte de 
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met de internationale sfeer waarin clearinghouses ope-
reren. Er is ook nood aan een wettelijke basis.

Het is van belang dat de wederopbouw zo snel mo-
gelijk kan gebeuren.

De eerste minister antwoordt voorts dat België aan-
zienlijke steun biedt aan Oekraïne en dat zulks door de 
andere landen moet worden erkend.

Onderhandelingen zijn slechts mogelijk als Oekraïne 
hiermee instemt. Dit moet in een positie van sterkte 
plaatsvinden.

Het conflict in het Midden-Oosten

Het is altijd gevaarlijk om internationale conflicten met 
elkaar te vergelijken. België veroordeelt telkens conse-
quent het terrorisme, de agressie tegen een ander land 
en het schenden van het internationaal recht.

Hamas is een terroristische organisatie, die nog 
steeds vele Israëliërs gijzelt en eveneens de bevolking 
van Gaza gijzelt. Iedereen moet het humanitair recht 
respecteren. Israël heeft het recht om operaties uit te 
voeren in Gaza om de dreiging te neutraliseren, maar 
moet daarbij rekening houden met het internationaal recht.

Wat de toestand in het Nabije Oosten betreft, is het 
belangrijk een evenwichtige en genuanceerde bood-
schap uit te dragen. De boodschap van België is niet-
temin duidelijk als het gaat over de naleving van het 
internationaal humanitair recht, de nood aan veiligheid 
aan beide zijden, de tweestatenoplossing en de steun 
aan de burgers.

Situatie in de Balkan

Een aantal landen van de Westelijke Balkan heeft 
nog een weg te gaan, vandaar het belang van het 
conditionaliteitsbeginsel.

Meerjarig financieel kader

Het voorstel van Spanje (de “Spaanse negotiatie-box”) 
is een startpunt.

De eerste minister is voorstander van een meer fun-
damentele hervorming van het Europese budget. Deze 
discussie moet te gepasten tijde worden opgestart; dat zal 
tijdens het Belgische voorzitterschap besproken worden.

l’environnement international dans lequel les chambres 
de compensation doivent opérer. Une base légale est 
également nécessaire.

Il importe que la reconstruction puisse avoir lieu le 
plus rapidement possible.

Le premier ministre répond que la Belgique apporte 
un soutien considérable à l’Ukraine et il doit être reconnu 
par les autres pays.

Il ne sera possible de négocier que si l’Ukraine marque 
son accord sur ces négociations. Pour ce faire, il est 
important que l’Ukraine renforce sa position.

Le conflit au Moyen-Orient

Il est toujours dangereux de comparer les conflits 
internationaux entre eux. La Belgique fait preuve de 
cohérence en condamnant systématiquement le terro-
risme, l’agression contre un autre pays et les violations 
du droit international.

Le Hamas est une organisation terroriste qui détient 
encore de nombreux otages israéliens et qui prend 
également en otage la population de Gaza. Chacun 
doit respecter le droit humanitaire. Israël est en droit 
de mener des opérations à Gaza pour neutraliser la 
menace, en respectant le droit international.

Concernant la situation au Proche-Orient, il est im-
portant de délivrer un message équilibré et nuancé. 
Néanmoins, le message délivré par la Belgique est non 
équivoque sur des sujets comme le respect du droit 
humanitaire international, le besoin de sécurité des deux 
côtés, la solution à deux États et le soutien aux civils.

La situation dans les Balkans

Dès lors qu’il reste du chemin à parcourir à plusieurs 
pays des Balkans occidentaux, le principe de condition-
nalité est important.

Le cadre financier pluriannuel

La proposition de l’Espagne (dite “boîte de négociation 
espagnole”) constitue un point de départ.

Le premier ministre est favorable à une réforme plus 
fondamentale du budget européen. Les discussions en 
la matière devront être entamées au moment opportun 
et ce sujet sera abordé au cours de la présidence belge.
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Inflation Reduction Act (IRA)

De IRA heeft een positief effect gehad op de 
Amerikaanse economie met een duurzaam karakter. 
De effecten op Europa zijn niet min. België pleit sinds 
enkele jaren voor een industriedeal. Europa mag niet 
enkel een continent zijn van innovatie, maar moet ook 
een continent worden waar de innovatie industrieel kan 
worden ingezet. Er moet een echte hervorming komen 
van de interne markt met een echte kapitaalmarkt.

Mercosur

De federale regering steunt de besprekingen inzake 
Mercosur. De belangen zijn groot. Een aantal aanpassin-
gen met betrekking tot landbouw, bosbouw en duurzame 
ontwikkeling moeten hierin aan bod komen.

Toekomst van Europa: voorstel van het Europees 
Parlement

Het document van het Europees Parlement maakt 
deel uit van de discussie. Dit is een belangrijk debat en 
België zal zijn standpunt in overleg met de deelstaten 
bepalen.

Migratie

Migratie blijft voor België een prioriteit. Het is belangrijk 
dat de Europese Unie gevolg geeft aan de brief van de 
voorzitster van de Europese Commissie. Zowel het extern 
als het intern aspect van het Europees migratiebeleid 
moeten immers worden onderzocht. De Belgische regering 
heeft de ambitie om tijdens het Belgische voorzitterschap 
een akkoord over het Asiel- en Migratiepact te bereiken.

V. — REPLIEKEN

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) erkent 
de noodzaak van een interne hervorming van de Europese 
Unie. Dit kan echter perfect zonder verdragswijziging. De 
interne markt kan worden voltooid. Dit betekent ook het 
voeren van een sluitend migratiebeleid, met goed beheer 
van de buitengrenzen, alsook een modern begrotings-
beleid, waar de shift wordt gemaakt naar onderzoek en 
ontwikkeling, digitalisering en een innovatief en modern 
industrieel beleid. Dit betekent ook het sluiten van meer 
handelsverdragen en het opstellen van een algemene 

Inflation Reduction Act (IRA)

L’économie américaine a bénéficié durablement de 
l’IRA. Ses effets sur l’Europe ne furent pas négligeables. 
La Belgique préconise un accord industriel depuis 
quelques années. L’Europe ne peut pas se contenter 
d’être un continent d’innovations, mais doit également 
devenir un continent où les innovations peuvent être 
déployées au niveau industriel. Le marché intérieur 
devra être effectivement réformé et doté d’un véritable 
marché des capitaux.

Mercosur

Le gouvernement fédéral soutient les pourparlers 
concernant l’accord Mercosur. Les enjeux sont énormes. 
Plusieurs modifications concernant l’agriculture, la 
sylviculture et le développement durable devront être 
évoqués au cours de ces négociations.

Proposition du Parlement européen concernant 
l’avenir de l’Europe

Le document du Parlement européen sera examiné 
au cours de la discussion. Il s’agit d’un débat important 
et la Belgique définira sa position en concertation avec 
les entités fédérées.

Migration

La migration reste une priorité pour la Belgique. Il 
est important que l’Union européenne donne suite à la 
lettre de la présidente de la Commission européenne. 
Il faut en effet, évaluer l’aspect externe et interne de la 
politique européenne de migration. L’ambition du gou-
vernement belge est d’aboutir à un accord sur le pacte 
Asile et Migration pendant la présidence belge.

V. — RÉPLIQUES

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) recon-
naît la nécessité d’une réforme interne de l’Union eu-
ropéenne. Selon l’intervenante, cette réforme peut 
toutefois parfaitement être réalisée sans modification 
du traité. Le marché intérieur peut être achevé. À cette 
fin, il est également nécessaire de mener une politique 
d’asile active, accompagnée d’une bonne gestion des 
frontières extérieures, ainsi qu’une politique budgétaire 
moderne. Cette politique se tournerait vers la recherche 
et le développement, la numérisation et une politique 
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competitiviteitsagenda. Zulks kan perfect binnen het 
bestaande verdrag.

Wat het MFK betreft, moet men evolueren naar een 
modern Europees budgettair beleid dat niet langer gro-
tendeels aan landbouw en cohesie middelen verstrekt, 
maar een beleid voert met aandacht voor de hierboven 
vermelde krijtlijnen.

Dertien lidstaten ondersteunen de oproep om niet 
tot een verdragswijziging over te gaan. De spreekster 
verheugt zich erover dat het standpunt over het bespro-
ken Europees rapport zal worden bepaald in overleg 
met de deelstaten, temeer daar de senaatsvoorzitster 
zich onvoorwaardelijk positief had uitgelaten over het 
Europese document inzake de verdragswijzigingen 
tijdens de bijeenkomst van 30 november 2023 met de 
voorzitster van het Europees Parlement.

De oproep tot meer industrialisatie in Europa mag 
niet worden gehinderd door rechterlijke uitspraken die 
verder gaan dan de Europese doelstellingen. De sub-
sidiewedloop moet vermeden worden.

Geostrategisch is Mercosur inderdaad zeer belangrijk. 
De spreekster had graag gehoord dat een inspanningsver-
bintenis zou worden uitgesproken om de Mercosur-deal 
tijdens het Belgische voorzitterschap afgerond te krijgen.

De heer André Flahaut (Kamer, PS) attendeert erop 
dat België dan wel een klein land is, maar toch mee 
aan de basis ligt van de oprichting van meerdere grote 
internationale instellingen en binnen die organisaties 
heel actief blijft. De Belgische aanpak bestaat erin 
eerst de grote landen te volgen. Op een gegeven mo-
ment verandert België echter van aanpak en durft het 
nieuwe elementen in te brengen die de aandacht van 
de andere partners trekken. Wat Oekraïne betreft, heeft 
België aangetoond dat de uitbreiding niet mag worden 
overhaast, want dat zal gevolgen hebben die moeten 
worden onderzocht. Hetzelfde geldt voor de toestand 
in het Nabije Oosten: in het begin is België de andere 
landen gevolgd. Met het staatsbezoek van de eerste 
minister is de insteek echter gewijzigd. België heeft 
daarna immers opgeroepen tot meer nuance in het 
debat en gewezen op de door de Israëlische regering 
begane schendingen van het internationaal recht. De 
eerste minister heeft ook de terreurdaden van Hamas 
veroordeeld. Dankzij die evenwichtige aanpak wordt de 
eerste minister beschouwd als een gesprekspartner die 

industrielle innovante et moderne. Il convient également 
de conclure davantage de traités commerciaux et d’éla-
borer un programme général pour la compétitivité. Ces 
objectifs sont parfaitement réalisables dans le cadre 
du traité existant.

Pour ce qui est du CFP, il convient de s’orienter vers 
une politique budgétaire européenne moderne n’allouant 
plus essentiellement des fonds à l’agriculture et à la 
cohésion, mais se concentrant plutôt sur les grandes 
lignes susmentionnées.

Au total, treize États membres soutiennent l’appel à 
ne pas modifier le traité. L’intervenante se réjouit de ce 
que le point de vue sur le rapport européen à l’examen 
sera adopté en concertation avec les entités fédérées, 
d’autant plus que la présidente du Sénat a exprimé son 
soutien inconditionnel au document européen relatif à la 
modification du traité lors de la réunion du 30 novembre 
2023 avec la présidente du Parlement européen.

Des décisions de justice outrepassant les objec-
tifs européens ne doivent pas entraver l’appel à indus-
trialiser davantage l’Europe. La course aux subventions 
doit être évitée.

Sur le plan géostratégique, le Mercosur est en effet 
très important. L’intervenante aurait donc souhaité que 
l’on s’engage à tout mettre en œuvre pour finaliser cet 
accord au cours de la présidence belge.

M. André Flahaut (Chambre, PS) rappelle que même si 
la Belgique est un petit pays, elle reste un État fondateur 
de plusieurs grandes institutions internationales et reste 
très active au sein de ces organisations. La démarche 
belge est d’abord de suivre les grands pays puis à un 
moment donné, la Belgique change et ose apporter de 
nouveaux éléments qui éveillent l’attention des autres 
partenaires. Concernant l’Ukraine, la Belgique a démontré 
qu’il ne faut pas se précipiter vers l’élargissement car il 
y a des conséquences qui nécessitent d’être évaluées. 
Il en va de même pour la situation au Proche-Orient où, 
au départ, la Belgique a suivi. Puis, par la visite d’État 
du premier ministre, la démarche a changé. En effet, 
la Belgique a, après, appelé à plus de nuances et a 
pointé les entraves au droit international commises par 
le gouvernement israélien. Le premier ministre a éga-
lement condamné les actes terroristes du Hamas. Par 
cette démarche équilibrée, le premier ministre est perçu 
comme un interlocuteur qui diffère des autres interlo-
cuteurs européens. Il faut donc utiliser cette démarche 
pendant la présidence belge pour désamorcer le conflit 
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verschilt van de andere Europese gesprekspartners. Die 
aanpak moet tijdens het Belgische voorzitterschap dan 
ook worden gebruikt om het conflict te neutraliseren en 
te streven naar een tweestatenoplossing en naar dialoog.

De dames Anneleen Van Bossuyt (Kamer, N-VA) en 
Ellen Samyn (Kamer, VB) hadden graag een reactie 
gekregen op hun vragen over respectievelijk het verzoek 
van Hamas voor een internationale missie en de situatie 
in Nagorno-Karabach.

De heer Mark Demesmaeker (Senaat, N-VA) steunt de 
vraag van mevrouw Samyn. Ook in het conflict in Nagorno-
Karabach gaat het over de Europese geloofwaardigheid.

De heer Steven De Vuyst (Kamer, PVDA-PTB) wenst 
erop te wijzen dat in werkelijkheid met twee maten wordt 
gemeten. De agressie van Rusland in Oekraïne moet 
gesanctioneerd worden, maar gerichte sancties ten 
aanzien van Israël zijn evenzeer noodzakelijk als België 
zijn geloofwaardigheid niet in het gedrang wenst te 
brengen. Er zijn in dit verband bindende VN-resoluties.

De voorzitters-rapporteurs,

Eliane Tillieux (K.)

Gaëtan Van Goidsenhoven (S.)

et converger vers la solution à deux États ainsi que le 
dialogue.

Mme Anneleen Van Bossuyt (Chambre, N-VA) et 
Mme Ellen Samyn (Chambre, VB) auraient souhaité 
obtenir des réponses à leurs questions portant res-
pectivement sur la demande du Hamas d’une mission 
internationale et sur la situation dans le Haut-Karabakh.

M. Mark Demesmaeker (Sénat, N-VA) soutient la 
demande de Mme Samyn. En effet, le conflit au Haut-
Karabakh met également en jeu la crédibilité de l’Europe.

M. Steven De Vuyst (Chambre, PVDA-PTB) souhaite 
souligner la réalité de la politique de deux poids deux 
mesures. L’agression de la Russie en Ukraine doit être 
sanctionnée. Pour autant, des sanctions ciblées contre 
Israël sont tout aussi nécessaires si la Belgique ne veut 
pas compromettre sa crédibilité. Il existe à cet égard des 
résolutions contraignantes de l’ONU.

Les présidents-rapporteurs,

Eliane Tillieux (Ch.)

Gaëtan Van Goidsenhoven (S.)
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